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 ســخنگوی دستگاه دیپلماسی ایران در پاســخ به سؤال دیگر خبرنگار 
ایســنا درباره روابط ایران و عربستان پس از اعدام شش تبعه ایرانی در 
این کشــور و خبرها درباره خروج هلدینگ عربســتانی صافولا از ایران 
گفت: صرف اینکه تحولات هم زمان واقع می شوند، نباید به آنها تحلیل 
سیاســی معناداری داد؛ اینها صرفا در یک زمان اتفاق افتاده اند. بقائی تصریح کرد: 
اطلاعاتی که از سازمان سرمایه گذاری درباره این شرکت گرفتیم، این است که ارزی 
خارج نشده و انتقال سهام از یک شرکت به شرکت دیگری بوده است. این ارتباطی 
با موضوع کنســولی (اعدام شش ایرانی) ندارد. وی در ادامه گفت: درباره موضوع 
کنســولی، بخش کنســولی ما بلافاصله در همان زمانی که موضوع (اعدام شش 
ایرانی) منتشر شــد، موضعی گرفت و سفیر عربســتان به وزارت خارجه احضار و 
مواضع ما به صورت شفاف اعلام شد. بقائی با بیان اینکه کماکان موضوع در دست 
پیگیری اســت، گفت: درباره اعزام هیئت کنســولی، ما در حــال گفت وگو با طرف 
عربستانی هستیم. قطعا ما موضوع را در چارچوب حمایت از اتباع و ارائه خدمات 

کنسولی پیگیری خواهیم کرد.

دور جدید گفت وگوهای ایران و اروپا ۲۴ و ۲۵ دی ماه در ژنو برگزار می شود
بقائی همچنین در پاســخ به ســؤال دیگری در ارتباط بــا دور جدید گفت وگوهای 
ایــران و اروپا گفت: دور جدید گفت وگوهای ایران و اروپا در ۲۴ و ۲۵ دی ماه در ژنو 
انجام می شــود و این ادامه گفت وگوهایی است که در آذرماه انجام شد. وی افزود: 
در جریــان این گفت وگوها طیفی از موضوعات ازجمله مســائل منطقه ای، روابط 
دوجانبه و موضوع هسته ای و رفع تحریم ها مورد رایزنی قرار می گیرد و همان طور 
کــه پیش از این گفتم، این گفت وگوها ادامه روندی اســت که از قبل توافق شــده 
بود و گام دیگری در ارتباط با گفت وگوهای ایران و اروپاســت. او همچنین گفت: ما 
هیچ وقــت از میز مذاکره فرار نکرده و قائل بــه گفت وگو بودیم. آقای عراقچی هم 
اعلام کردند که ما برای مذاکره شــرافتمندانه برای رفع تحریم ها و برنامه هسته ای 

آمادگی داریم. اینکه به چه شکلی مذاکرات برگزار شود، تصمیم گیری خواهد شد.

تلاش برای گسترش روابط ایران با مصر و بحرین پیوسته ادامه دارد
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به سؤال دیگری 
در ارتباط با آخرین وضعیت روابط ایران با بحرین و مصر و مطالب منتشرشــده در 
یک رسانه مصری مبنی بر اینکه در جریان دیدار پزشکیان و رئیس جمهور مصر دو 
طرف توافق کردند که ظرف شش ماه آینده سفارتخانه های دو کشور را در تهران و 
قاهره بازگشــایی کنند، گفت: رویکرد ایران برای گسترش روابط با همسایگان، تمام 
کشورهای منطقه را دربر می گیرد. بقائی تأکید کرد: تلاش برای گسترش روابط ایران 
با دو کشــور مصر و بحرین پیوسته ادامه دارد و این موضوع در دستور کار دو طرف 

قرار دارد و امیدواریم هرچه زودتر به نتیجه برسد.

واکنش به هر روایتی ضرورت ندارد
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به سؤالی مبنی 
بر اینکه رئیس دفتر بشار اســد در یک موضع گیری رسانه ای اعلام کرده که روسیه 
مانع ارســال کمک های ایران به ســوریه در روزهای منتهی به سقوط بشار اسد در 
این کشور عربی شده اســت، گفت: همان طور که در جلسات پیشین تأکید کردم در 
این اوضــاع طرف های مختلف روایت های خود را از این تحولات مطرح می کنند و 

ضرورتی وجود ندارد که ما نسبت به هرکدام از این روایت ها واکنش نشان دهیم.

رژیم صهیونیستی در عمل به تعهداتش هیچ وقت جدی نبوده است
وی در پاسخ به پرســش دیگری درباره تداوم نقض آتش بس در لبنان توسط رژیم 
صهیونیستی و برخی گزارش ها مبنی بر اینکه این رژیم قصد ندارد در موعد مقرر از 
جنوب لبنان خارج شود، گفت: سابقه این رژیم نشان می دهد در عمل به تعهدات و 
قول و قرارها هیچ وقت جدی نبوده و هر وقت فرصتی پیدا کرده نقض تعهد کرده 
است. سخنگوی وزارت خارجه افزود: در این موضوع طرف هایی که خود را ضامن 
آتش بس معرفی کردند، مســئولیت مستقیم و روشــنی دارند که اجازه ندهند این 
رژیم آتش بس را به صورت مکرر نقض کند. بقائی تصریح کرد: این موارد را باید هم 
جهات ذی ربط در دولت لبنان و هم طرف هایی که به نوعی ذی مدخل و دخیل در 

این فرایند بودند به صورت جدی پیگیر باشند.

از همه ظرفیت ها برای پیگیری موضوع حقابه ایران از افغانستان استفاده می کنیم
وی در مــورد موضوع حقابه ایران از افغانســتان و ســدهای جدید ایجادشــده از 
ســوی افغانســتان بر روی رودخانه مرزی مشــترک بین ایران و افغانستان گفت: 
وزارت خارجه به عنوان متولی دیپلماســی کشــور موضوع تأمین حقابه های ایران 
از رودخانه های مرزی و مشــترک را به عنوان دســتور کار ثابت خود پیگیری کرده 
است. در مورد افغانستان و هریرود سابقه موضوع به اوایل دهه ۱۳۹۰ برمی گردد. 
اعتراضات ما ثبت شــده و موضوعی است که مستمر و مداوم در دستور کار داریم. 
بقائی گفت: همواره گفته ایم که آب هایی که از افغانســتان به ســمت ایران روان 
بوده حقوقی را برای طرف های دو ســوی مرز ایجاد می کنــد. موافقت نامه داریم 
و درخصوص سایر موارد بر اســاس حقوق عرفی و حسن هم جواری انتظار داریم 
مقامات افغانســتان موضــوع را به صورت جدی مدنظر قــرار دهند. وی افزود: ما 
در این زمینه از همه ابزارها اســتفاده می کنیم. ســفارت ما فعال است و سرپرست 
سفارت موضوع را در دست پیگیری دارد و از همه ظرفیت ها برای پیگیری موضوع 
استفاده می کنیم. سخنگوی وزارت امور خارجه ایران تأکید کرد: ما از مقامات دولت 
سرپرســتی افغانســتان نیز انتظار داریم که این موضوع را به صورت جدی مدنظر 

داشته باشند.

سفر عراقچی به چین بسیار مهم بود
ســخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در پاســخ به ســؤال یک خبرنگار چینی 
در ارتباط با ســفر هفته گذشــته عراقچی به پکن با ارائه توضیحــات در ارتباط با 
رایزنی های انجام شده در جریان این سفر گفت: سفر به چین سفر بسیار مهم و اولین 

سفر دوجانبه وزیر امور خارجه ایران به خارج از منطقه بود.
وی تأکید کرد: در جریان این ســفر در مورد روند اجرائی شــدن سند جامع همکاری 
۲۵ســاله ایران و چین و همچنین گســترش همکاری های دو کشــور در حوزه های 

اقتصادی و تجاری رایزنی و گفت وگو شد.

تروریسم را توسط هر کسی و در هر جایی محکوم می کنیم
بقائی همچنین در پاســخ به ســؤالی درباره اقدامات تروریستی اخیر در پاکستان و 
شهادت شیعیان در این کشــور گفت: ما تروریسم را توسط هر کسی و در هر جایی 

محکوم می کنیم.

رابطه ما با عمان تاریخی و ممتاز است
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران همچنین در این نشست خبری در پاسخ 
به سؤالی درباره محتوای پیام سلطان عمان برای پزشکیان که از سوی وزیر خارجه 
این کشور در جریان سفر به تهران به رئیس جمهور ارائه شد، اظهار کرد: درباره این 
ســفر وزیر امور خارجه در نشست مطبوعاتی مشترک با وزیر خارجه عمان توضیح 
دادند که این سفر متمرکز بر مباحث مرتبط با روابط دوجانبه ایران و عمان و بحث 
درباره تحولات منطقه بوده اســت. وی افزود: این موضوعی اســت که همیشه در 
گفت وگوهای ما با کشورهای منطقه به ویژه عمان با توجه به اینکه رابطه ما تاریخی 

و ممتاز است، مورد بحث و رایزنی قرار می گیرد.

پکن سیاست خود را  تغییر نمی دهد گزارش

سیـاستسیـاست

 به چه دلیل؟  �
چون در این  صورت ریســک ســرمایه گذاری و روابط تجاری بــا ایران کاهش پیدا 
خواهد کرد. اگر آمریکا شرکت های چینی را تحریم نکند، مطمئن باشید که سطح 
روابط تجاری ایران با چین رشد چشمگیری پیدا خواهد کرد. پس این علاقه مندی در 
چینی ها وجود دارد که به دلیل منافع خود و ارتقای مناسبات تجاری با ایران، تنش و تقابل بین 
تهران و واشنگتن کاهش پیدا کند. اتفاقا من بر این باورم که در دوره دوم دونالد ترامپ، چینی ها 
تــلاش خواهند کرد هرچه زودتر مذاکرات بین ایران و آمریکا انجام شــود و این تنش زدایی در 
دستور کار قرار بگیرد؛ یعنی اگرچه شاید روابط ایران و آمریکا به یک مناسبات متعارف دوجانبه 
نرسد، اما سطحی از تنش زدایی بین تهران و واشنگتن صورت بگیرد تا ایالات متحده دیگر کاری 
به روابط تجاری ایران و چین نداشــته باشــد و همان طور که گفتم، باید برای این موضوع یک 

برنامه ریزی و راهکار جدی داشته باشیم.
 سفر هفتم دی ماه عراقچی به چین در آستانه بازگشت ترامپ  چه معنایی می دهد؟ آیا قرار   �

است نوعی هماهنگی بین تهران و پکن در مقابل دولت دوم ترامپ شکل بگیرد؟
خیر، برنامه ریزی این سفرها از ماه ها قبل انجام شده است و حتی پیش از انتخابات آمریکا 
قرار بود که آقای عراقچی ســفری به چین داشته باشــد، بنابراین نباید با این دیدگاه موضوع را 
تحلیل کرد که اکنون وزیر امور خارجه ایران با هدف هماهنگی با چینی ها در دوره دونالد ترامپ 

به پکن سفر کرده است تا پکیجی علیه ایالات متحده تعریف کند.
 ولی هم زمانی این سفر با روی کارآمدن دونالد ترامپ چندان هم بی معنا نیست.  �

این هم زمانی کاملا اتفاقی است؛ چون همان طور  که گفتم، برنامه ریزی این سفر از ماه ها قبل 
انجام شــده است. ضمنا ما قبل از آن هم  دیدار رؤسای جمهور ایران و چین را در کازان روسیه 
داشــتیم. پس نمی توان موضوع را این گونه تفسیر و تحلیل کرد. البته این را هم قبول دارم که 
ما وضعیت حساس و بسیار ملتهب و سختی را هم تا اکتبر سال ۲۰۲۵ (مهرماه ۱۴۰۴) پیش رو 
داریم. به هر حال احتمال فعال شدن مکانیسم ماشه و موضوعات دیگر هم وجود دارد. این در 
حالی است که چین به عنوان عضو دائم شورای امنیت، مخالف اشاعه است و همان طور که قبلا 
گفتم، سیاست چینی ها در قبال ایران، کاهش فشار و تنش بر تهران است. به  همین  دلیل اگرچه 
سفر اخیر آقای عراقچی به چین یک سفر کاملا مهم است، اما باید آن را طبیعی و درعین حال 

اجتناب ناپذیر دانست.
 یعنی به باور شما چین مانند روسیه با ایران رفتار نمی کند؟  �

ما باید یک نگاه واقع بینانه درباره سیاست خارجی چین در قبال ایران داشته باشیم. در این 
زمینه نباید افراط و تفریط کرد؛ به هر حال چینی ها هم بحران ها و مشکلات خاص خود را دارند. 
از طرف دیگر چینی ها اقتضائــات و اولویت های خاص خود را در قبال روابط با غرب دارند. به  
همین  دلیل ما هم باید یک نگاه درســت، هوشــمندانه و درعین حال واقع بینانه از پکن داشته 
باشیم؛ یعنی باید یک سطح واقع بینانه از توقعات خود در قبال چین داشته باشیم. ضمن اینکه 
مناسبات تجاری ما با چین، حتی اگر در حدود ۵۰ میلیارد دلار باشد، آن قدر تعیین کننده نیست 
که انتظار داشــته باشیم پکن بخواهد روابط تجاری چندین تریلیون دلاری خود را تحت الشعاع 
روابط با تهران قرار دهد.  آن چیزی که باید به آن توجه کرد این است که روابط پکن و تهران یک 
عمق تاریخی و در عین حال فرهنگی دارد و در حوزه مناســبات و تحولات منطقه ای و جهانی 
هم ســطحی از همسویی بین دو طرف وجود دارد و باعث شــده است که اکنون ایران و چین 
به عنوان دو کشور در کنار همدیگر فضایی برای همکاری و تعامل سازنده و حسنه داشته باشند.

 در فاصله چند هفته ای تا بازگشت دونالد ترامپ به کاخ سفید، اخبار و گزارشاتی دال بر تلاش   �
ایران در جهت فروش نفت در بنادر چین مطرح شــده است که می تواند فرصت مغتنمی برای 
پکن داشته باشد که این محموله ها را با بیشترین تخفیف خریداری کنند. آیا در صورت بازگشت 
سیاســت فشار حداکثری و به صفر رساندن فروش نفت ایران، چین هم متقاضی خرید نفت ما 
خواهد بود؟ اتفاقا درهمین باره عنوان شده است عباس عراقچی برای فروش نفت ایران که در 

بنادر چین مثل دالیان دپو شده و در نفتکش های ارواح است، به چین سفر کرده بود؟
در بدترین شرایط و حتی در دوره کمپین فشار حداکثری و به صفررساندن فروش نفت ایران، 
ما نفت خود را به چین صادر کردیم و چین همیشــه خریدار نفت ایران بوده است. به نظر من 
این موضوع ربطی هم به سفر آقای عراقچی به چین ندارد؛ چون علاوه بر چینی ها ما همیشه 
مشتری خود را برای نفت داشته ایم. البته این موضوع به معنای آن نیست که تحریم ها یا کمپین 
فشارهای حداکثری نتوانسته است ضربه ای به صنعت نفت ما بزند. ولی من به ضرس قاطع 
می گویم که ایران سناریوهای مختلفی برای فروش نفت خود به چین یا دیگر کشورها را در هر 
حالتی دارد. قطعا آمریکا و دیگر جریان های مخالف جمهوری اســلامی ایران سعی می کنند 
تمام مســیرهای تهران را برای فروش نفت به چین یا دیگر کشورها ببندند. اما به هر حال باید 
این را بپذیریم که نفت ایران صادر می شود و به فروش می رسد و بخش از درآمدهای کشور هم 
حاصل از فروش نفت است؛ چون بخشــی از اولویت های وارداتی کشور از نهاده های دامی تا 
کود، سم، دارو و کالاهای اساسی از طریق همین فروش نفت تأمین می شود. ضمن اینکه نباید 
موضوع را فقط در صادرات نفتی با چین در نظر گرفت. ما طی ســال های اخیر شاهد افزایش 
صادرات نفتی غیرنفتی با چین بوده ایم. در همین چند ســال گذشته، چین مجوزهای وارداتی 
بســیاری به ایران داده است. برخلاف برخی ارزیابی ها، چین تنها یک کشور صادر کننده نیست، 
بلکه یک کشــور وارد کننده هم به شمار می رود. خاطرم هست که توانستیم با چینی ها مجوز 
صادرات میگو را تا سقف ۸۵ هزار تن داشته باشیم. در دیگر کالاهای کشاورزی و دامی هم مانند 
مرکبات، سیب، عسل و دیگر محصولات، مجوز صادرات به چین را هم داریم. من نمی خواهم در 
مصاحبه با «شرق»، لحن انتقادی داشته باشم. اما متأسفانه باید به این موضوع اعتراف کرد که 
تجربه و توان لازم برای صادرات به کشوری مانند چین را نداریم؛ چون چین یک اقتصاد گرسنه 
است. یعنی ظرفیت بسیار زیاد و نامحدودی برای صادرات به چین وجود دارد. در همین موضوع 
صادرات میگو، طرف های چینی به من گفته بودند که این میزان از میگو تنها کفاف یک روز بازار 
چین را می دهد. اکنون درآمد ســرانه در چین بالای ۱۰ هزار دلار اســت. پس شما می توانید هر 
چیزی را به چین صادر کنید. من در تجربه پنج ساله سفارت خود در چین به این باور رسیده ام که 
اقتصاد چین تنها یک اقتصاد صادرکننده نیست، بلکه در موضوعات مختلف نیازهای وارداتی 
بســیار زیادی دارد که فرصت مغتنمی را در اختیار ایران قرار می دهد تا تراز تجاری غیرنفتی ما 
با چین را افزایش پیدا کند. بله صادرات نفت و پتروشــیمی به چین کاملا قابل دفاع است، اما 

بــه همان اندازه باید به تجارت غیرنفتی با چین هم توجه کرد. ولی متأســفانه بخش 
خصوصی اقتصاد ایران تنها تجربه کار با کشورهای غربی و به خصوص اروپا را دارد.

 جناب کشاورزاده در طول مصاحبه یک نگاه تقریبا خوش بینانه به تحولات داشتید.   �
اما بسیاری معتقدند وضعیت منطقه ای و جهانی ایران بسیار پرچالش تر از آن است که 
بتوان این سطح از مناسبات در تجارت نفتی و غیرنفتی با پکن را پی گرفت؟ در گفته هایتان 

چالش ها و مشکلات بحران ها تجارت با چینی ها مغفول نمانده بود؟
من منکر وضعیت حســاس کشور نیســتم و همان طور که گفتم اتفاقا تا اکتبر سال 
جاری میلادی/ مهرماه ۱۴۰۴ ما با یک وضعیت پیچیده و در عین حال سخت مواجهیم. 
در کنــار آن باید به تحولات منطقه ای خاورمیانه هم توجــه کرد. اما موضوع روابط ما 
با چین شــرایط کاملا متفاوتی را می طلبد. به دلیل تحریم ها و موضوع سوییفت اکنون 
مناســبات بانکی و مالی ما کاملا بسته است. بنابراین اگر یک تاجر ایرانی بخواهد برای 
مثال در هنگ کنگ سرمایه گذاری کند یا واردات و صادراتی داشته باشد باید این را در نظر 
بگیرد که مناسبات مالی و بانکی هنگ کنگ به  طور کلی متفاوت از چین است. یعنی در 
آنجا به طور کلی حساب ایرانی ها را می بندد. البته بخشی از آن به تحریم بازمی گردد، اما 

بخشی از آن هم ناظر به بحث FATF است.
 پس حضرت عالی هم به تبعات حضور ایران در لیست سیاه FATF اذعان دارید؟  �

من به عنوان یک دیپلمات با گوشت و پوست و استخوان تبعات و آثار مخرب حضور 
ایران در لیست سیاه FATF را در چین تجربه کرده ام. برای همین موضوع نه تنها حساب 
تاجران و بازرگانان که حتی حساب دانشجویان ایرانی در چین را هم می بندند. من واقعا 
برایم جای تعجب و ســؤال بسیار زیادی است که چرا برخی جریان ها و افراد در داخل 
اصرار دارند که ایران کماکان در لیست سیاه FATF باقی بماند. شاید منافعی برای آنها 
وجود داشته باشــد. اما، نه به عنوان یک اقتصاددان یا فردی که تجربه کار مالی بانکی 
و پولی دارد، بلکه به عنوان دیپلماتی که چهار چهار دهه در عرصه سیاســت خارجی 
فعال بوده تأکید و تصریح دارم که باید به فوریت فکری برای آن کرد. ببینید ماندن ایران 
در لیســت سیاه FATF آن قدر مشکل زاست که نه تنها بانک های بزرگ چین بلکه حتی 
 FATF بانک های محلی هم که تحت تأثیر تحریم های آمریکا قرار نمی گیرند، به  خاطر
نمی توانند مناســبات مالی و پولی با ایران داشته باشد. واقع امر این است که تحریم ها 

تأثیر جدی خود را روی شــرکت ها و بانک های بزرگ می گذارد. اما ماندن ایران در لیســت سیاه 
FATF اساسا همه مناسبات پولی بانکی و مالی ایران را با همه بانک های بزرگ و کوچک همه 
کشورها می بندد. باید این را در نظر گرفت که کارگروه اقدام مالی یک سازمان بین المللی است و 
ربطی هم به آمریکا ندارد. پس اگرچه اکنون خبر خوشی مبنی بر بررسی مجدد لوایح باقی مانده 
FATF شنیده شده است، اما واقعا جا دارد به فوریت و به سرعت به این موضوع رسیدگی شود 
و دولت دکتر پزشــکیان هرچه سریع تر به نتیجه برســد. به نظر من تا همین الان هم دیر شده 
اســت. من به عنوان یک دیپلمات این توقع را داشــتم که این اتفاق خیلی زودتر در دستور کار 
 FATF قرار می گرفت. من قصد توهین به هیچ کس را ندارم، اما تعیین تکلیف لوایح باقی مانده
به شجاعت نیاز دارد. اینکه منتظر باشیم ببینیم موضوع مذاکرات با آمریکا و لغو تحریم ها به 
کجا می رســد و بعد به FATF رســیدگی کنیم، کاملا اشتباه است. چون موضوع مذاکرات لغو 
تحریم ها کاملا زمان بر و پیچیده است. اما ما می توانیم گام های لازم برای خروج از لیست سیاه 

FATF را اجرائی کنیم.
 برخلاف آنچه عنوان شد، در جنگ کریدورها علیه ایران، چین هم نقش آفرینی خود را دارد و   �

برخلاف کلان پروژه یک کمربند- یک جاده اکنون پکن هم در حال دورزدن تهران است؟
این موضوع ارتباطی به چینی ها ندارد؛ چون همان طور که گفتم باید یک نگاه واقع بینانه از 
توقعات خود در قبال چین داشته باشیم. مشکل ما اکنون مشکل زیرساخت است. من بارها در 
تعاملاتی که با چینی ها داشــتم این انتقاد را مطرح کردند که انتقال کالا از طریق ایران به اروپا 
بســیار زما ن بر است؛ چون زیرساخت های لازم وجود ندارد. در حالی که چین می تواند از طریق 
دریای خزر و جمهوری آذربایجان و گرجستان، آن را سریع به اروپا منتقل کند. من تأکید می کنم 
که باید روی ترانسپورتر ترکیبی، برنامه جدی داشته باشیم؛ چون مناطق دریایی و آبراه ها همیشه 
در مخاطره اســت؛ یعنی خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان همیشه در خطر هستند و با 
هرگونه درگیری در این مناطق ممکن است سیستم نقل و انتقال کالا دچار تهدید شود. بنابراین 
بایــد به موازات آن، سیســتم نقل و انتقال زمینی افزایش پیدا کند. اگر مــن جای وزیر راه بودم 
یک برنامه منســجم برای گسترش مسیرهای مواصلاتی و ریلی و جاده ای را در دستور کار قرار 
می دادم تا این کانال نقل و انتقال از آسیای میانه به چین وصل شود. باید اذعان داشت که ناوگان 
ریلی و زمینی ما ضعیف اســت. بله شاید تأسیس ناوگان ریلی زمان بر باشد، اما می توانیم یک 
جاده مواصلاتی ارتباطی را به سرعت اجرائی کنیم که ایران را از آسیای مرکزی به چین وصل کند 

و من امیدوارم که به این گفته من توجه بشود.
 یعنی چین به دنبال تقابل و رقابت بندر گوادر پاکستان با بندر چابهار نیست؟  �

روابط چین و پاکستان و اساسا اقتضائات مربوط به بندر گوادر کاملا متفاوت از بندر چابهار 
اســت. در صورتی که ما می توانیم علاوه بر بندر چابهار روی ســواحل مکران و دیگر بنادر هم 
تمرکز کنیم. برای مثال شما به بندر ماکائو نگاه کنید که اکنون درآمد سرانه آن بالای ۳۸ هزار دلار 
است.  یک جزیره کوچک چه کمک بزرگی به اقتصاد و تجارت چین می کند. کمااینکه هنگ کنگ 
همین نقش را ایفا می کند. اما ما نتوانستیم از ظرفیت بنادر و آبراه های خود به درستی استفاده 
کنیم. همچنان که برای قشــم، کیش و دیگر جزایر هم نتوانستیم چنین نقشی را تعریف کنیم. 
شاید به این گفته من انتقاد شود، اما می توانیم در برخی از همین جزایر ایران یک سیستم مالی 
کاملا مستقل را پیگیری کنیم و ببینیم که چه آثار و نتایج مثبتی برای اقتصاد کشور به دنبال دارد.

 استقلال مالی به شائبه استقلال سرزمینی دامن نمی زند؟  �
ببینید همین چین روی حاکمیت ســرزمینی و تمامیت ارضی خود کاملا جدی اســت، اما 
در عین حال برای پیشــرفت روابط تجاری خود مناطقی مانند ماکائو، هنگ کنگ و... را تعریف 
می کند که بتوانند با سیســتم های مالی و اقتصادی دنیا روابط خود را داشــته باشند. متأسفانه 
مناطق آزاد ایران صرفا برای فرار مالیات تعریف شده است. در صورتی که این مناطق می توانند 
محل تزریق ســرمایه به ایران باشند. مشــکل اصلی ما عدم جذب سرمایه خارجی است و این 
اعداد و ارقامی هم که مقامات مطرح می کنند به نظر من نزدیک به واقعیت نیســت. لذا باید 
اولویــت خود را روی جذب ســرمایه خارجــی بگذاریم. با این وضعیت تحریــم و FATF هم 
باید به فوریت کاری برای جذب ســرمایه خارجی کنیم. واقعا این مناطق آزاد با یک سیســتم 
مالی مســتقل می توانند به فوریت شرایط کشور را تغییر دهند. باید فضا را فراهم کنیم تا خود 
ســرمایه گذار به فکر ســرمایه گذاری در ایران باشــد. ما نمی توانیم این توجیه را داشته باشیم 
کــه چینی ها بنــدر گوادر را در برابــر بندر چابهار قــرار داده اند. ما باید این انتقــاد را به داخل 
داشــته باشیم که یک سیستم بوروکراتیک فرسایشــی و عدم زیرساخت لازم باعث شده است 
کــه چین اکنون بخواهد از مســیرهای دیگری به فکر نقل و انتقــال کالا و تجارت خود با اروپا 

و دیگر مناطق باشد.
 در این میان برنامه توافق ۲۵ساله ایران و چین می تواند کمکی به برون رفت از این شرایط   �

کند؟
درست در شرایطی که غربی ها تأکید داشتند اقتصاد ایران با تحریم ها در حال فروپاشی است، 
کشور مهمی مانند چین توافق ۲۵ساله راهبردی را با ایران امضا کرد. هرچند که من انتقاداتی 

دارم...
 انتقاد از چه بابتی؟  �

ما ســال ها روی این توافق زحمت کشیدیم و قرار نبود مفاد و جزئیات آن به سطح محافل 
رسانه ای کشیده شود که معاندین بخواهند روی آن مانور بدهند. ولی ما با دست خودمان مفاد 
آن را منتشــر کردیم. یعنی سخنگوی وقت دولت بخشی از این مفاد را منتشر کرد که چینی ها 

هم از ما انتقاد داشــتند. ما حتی برنامه های  ســه جانبه منطقه ای هم داشتیم که باز هم مورد 
اعتراض و انتقاد قرار گرفت.

 یعنی نباید این مفاد منتشر می شد؟ پس موضوع تنویر افکار عمومی چه می شود؟  �
اصلا دلیلی ندارد که این مفاد به شکل جزئی منتشر شود، آن هم در شرایطی که ما در یک 
جنگ تمام عیار اقتصادی، تجاری و امنیتی قــرار داریم. یعنی کوچک ترین اطلاعاتی از قرارداد 
۲۵ســاله به ســرعت روی میز وزارت خزانه داری آمریکا و اوفک قرار می گیرد تا آن را به لیست 
تحریم هــا اضافه کنند. من نمی خواهم موضوع را توجیه کنم اما باید بپذیریم که کشــور ما در 
یک شــرایط ویژه و حساس قرار دارد. مثلا ما با یک شــرکت چینی قراردادی را امضا می کنیم، 
بعــد برخی جریان ها یا نمایندگان مجلس از آن اطلاع پیدا می کنند و مصاحبه ای در آن زمینه 
خواهند داشــت که بــه فوریت، آمریکا تحریم هایــی را در این باره وضع می کنــد و کل قرارداد 
 بی ارزش می شــود. خب با چه منطقی می تــوان این وضع را توجیه کرد؟ بلــه، ما اگر در یک 
وضعیت عادی قرار داشــتیم، می توانستیم در این خصوص اطلاع رســانی لازم را به رسانه ها 
و افکار عمومی بکنیم. اما وضعیت ما جنگی اســت. اتفاقا بسیاری از تحریم های شرکت های 
چینی به واسطه اطلاعاتی بود که از مصاحبه رسانه های داخلی ایران درز پیدا کرد که همواره 
مــورد انتقاد و اعتــراض چینی ها بود. مثلا یک شــرکتی با بخش خصوصی ما قــراردادی را 
امضا می کرد، اما مفاد این قرارداد رســانه ای می شــد و آمریکا شرکت چینی را با آدرس دقیق 
و کروکــی، تحریم می کرد. در این خصوص موارد بســیار زیادی دارم و به همین دلیل چینی ها 
به ما اعتماد ندارند. اطلاع رســانی، شفاف سازی و تنویر افکار عمومی در وضعیت عادی است، 

نه در شرایط جنگی.
 در میان حرف هایتان نکته بسیار مهمی وجود داشت. آیا در بحبوحه کمپین فشار حداکثری   �

دولت اول ترامپ و به صفر رســاندن فروش نفــت ایران و صرفا با هدف موازنه سیاســی و 
دیپلماتیک بود که محمدجواد ظریف و حسن روحانی به فکر امضای توافق ۲۵ساله بودند و با 

این تعجیل، پختگی لازم درخصوص مفاد توافق انجام نشد؟
اولا این را بگویم که من آدم جناحی و سیاسی نیستم و در تمام دولت ها هم سفیر بوده ام. لذا 
هیچ قرائت مغرضانه سیاسی ندارم و معتقدم که آقای دکتر ظریف در جریان قرارداد ۲۵ساله 
زحمات بســیار زیادی کشید و باید انصاف را در این باره رعایت کرد. در نهایت با تلاش های آقای 
دکتر ظریف این توافق در اکتبر ســال ۲۰۲۲ با آقای وانگ یی، وزیر امور خارجه چین امضا شد و 
اتفاقا ایشان از همان دوره برجام احترام بسیار زیادی برای دکتر ظریف قائل هستند. متأسفانه در 
همان برهه سخنگوی وقت دولت مفاد این توافق را به هر دلیلی رسانه ای کرد که لطمه بسیار 

زیادی به توافق ۲۵ساله زد.
 به دنبال حمایت یا توجیه ســخنگوی وقت دولت روحانی نیستم. اما در آن زمان انتقادات   �

بسیار زیادی مطرح شد با ادعاهایی نظیر اینکه با توافق ۲۵ساله احتمال حضور سربازان چینی در 
ایران وجود دارد و حتی بخشی از خاک ایران به چین واگذار شده است؟

ایــن ادعاها خنده دار بود و بیشــتر هم با مانور رســانه های معاند انجام شــد. اما موضوع 
اینجاســت که نباید یک سیاست مدار و دیپلمات فریب این دســت مواضع را بخورد و در زمین 
دشــمن بازی کند. اگر خاطرتان باشد در همان موضوع کرونا، چه تبلیغاتی علیه واکسن چینی 
مطرح شد. اما کشورهای پیرامونی ما مانند امارات از همین واکسن چینی استفاده کردند. اکنون 
در عربستان حدود ۷۰۰ معلم چینی در حال تدریس زبان چینی هستند. اما اگر چنین کاری در 
ایران انجام شود، چه تبلیغات وسیعی از طریق رسانه های معاند علیه آن صورت می گیرد و ادعا 
می کنند فرهنگ و تاریخ و تمدن ایران به چین فروخته شد. پس مجموعه هدایت شده سیاسی 
و رسانه ای معاند در حال کار است. منتها نباید یک سیاست مدار و یک دولتمرد و مقام و مسئول 

جمهوری اسلامی ایران فریب آن را بخورد.
 در مصاحبه ای منکر تله چینی شده بودید، اما به شکل مشخص این را هم روشن کنیم که آیا   �

چیزی به اسم تله چینی وجود دارد؟
این هم بخشی از همان جریان سازی رسانه معاندین است. چین تخصص اصلی من است 
و من ســال ها در آنجا کار کرده ام. ببینید چیزی به اســم تله چینی وجود ندارد. ما باید بپذیریم 
که یک جنگ رســانه ای در حال جریان اســت و متأسفانه چین هم قدرت چندان زیادی در این 
جنگ رســانه ای ندارد و جریان اصلی در دست رسانه های غربی ها و به خصوص آمریکاست. 
آمریکا در حال یک تصویرسازی از چین در همه زمینه های اقتصادی، فرهنگی، تجاری، نظامی 
و امنیتی است. اما من می خواهم از کسانی که به تله چینی دامن می زنند، این سؤال را بپرسم 
که چه تله ای برای ایران از طریق چین وجود دارد؟ خیر، من به چنین چیزی اعتقاد ندارم و تمام 

قراردادهایی که ما با طرف چینی امضا کرده ایم، کاملا حساب شده است.
 منکر نقشه چین و تله چینی در اتفاقاتی مانند سقوط دولت سریلانکا هستید؟  �

من منکر تأثیر برخی روابط تجاری چین در معادلات کشورهایی مانند سریلانکا نیستم. اما این 
به معنای تله چینی نیست. دوم اینکه مگر آمریکا و دیگر کشورها هم چنین روابطی را ندارند! 
حالا اینکه تصور کنیم چین در سریلانکا کاری انجام داده است که به سقوط حکومت یا دولت 
منجر شد و بخواهد چنین اقدامی را هم در ایران انجام بدهد، خیر، ایران به هیچ وجه سریلانکا یا 
هیچ کشور دیگری نیست. ما با هوشمندی، دقت و در عین حال جدیت، قراردادهای خود را با 

چینی ها پیگیری کرده ایم و خطری متوجه ما نیست.
 با آغاز به کار دولت ترامپ اگر مناسبات کشورهای حاشیه خلیج فارس با واشنگتن ارتقا پیدا   �

کند و به همان میزان موضوع جزایر سه گانه دوباره محل بحث قرار گیرد، پکن طبق همان بیانیه ای 
که در سفر شی جین پینگ به ریاض داشت، چه نگاهی به تمامیت ارضی ایران دارد؟

ابتدا به ساکن بگویم که موضوع نگاه چین به منطقه پیرامونی ایران یک نگاه تنش زدایانه 
است و پکن تمایلی ندارد که درگیری یا ناامنی در این منطقه شکل بگیرد؛ چون چین سعی دارد 
ســطح روابط تجاری خود را با همه مناطق افزایش دهد. از طرف دیگر علی رغم آن بیانیه در 
قبال موضوع جزایر سه گانه ایران، چینی ها همواره به تمامیت ارضی ما احترام گذاشتند و ما هم 
چنین نگاهی به تمامیت ارضی چین داریم. در صورتی که شما مشاهده کردید برخی کشورهای 
اروپایی از لفظ اشغالگری ایران در جزایر سه گانه استفاده کردند. ولی در پاسخ مشخص به سؤال 
شما به نظر من این موضوع بیش از آنکه به آمریکا، چین و دیگر کشورها ارتباط داشته باشد به 
نوع روابط ایران و امارات متحده مربوط اســت. یعنی تهران باید به شکل دوجانبه و ویژه روی 

اختلاف نظرها بر سر جزایر سه گانه با ابوظبی به نتیجه برسد.

ایران هیچ وقت از میز مذاکره فرار نکرده است
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